

EUROPEAN UNION



Committee of the Regions



8th European Week of
Regions and Cities
Brussels 4 - 7 October 2010



AGENDA

OPEN DAYS 2010 SUBSIDIARITY THEMATIC WORKSHOP

"Social Cohesion in a time of crisis: local and regional innovative responses"

Committee of the Regions, room JDE 53, Brussels

Thursday, 7 October 2010, 11.15 a.m. to 1 p.m.

Chair: **Mr Lucio Gussetti**, Director of Consultative Works, CoR

SPEAKERS

- **Ms Henriette Van-Eijl**, *Policy Officer, Innovation Policy Development, DG Enterprise at the European Commission. "Social innovation; how innovation policy can empower people, entrepreneurs and society"*
- **Mr Luis María Ullibarri Martínez de Aguirre**, *Director of Social Innovation at Innobasque, the Basque Innovation Agency. "Social Innovation and subsidies: two good practices"*
- **Ms Nuria Mignone**, *Officer in charge of European Projects, Province of Alessandria, Italy, Officer to the President of the Social Cohesion Thematic Committee of Arco Latino. "The experience of Provincia di Alessandria"*
- **Ms Silvia Ganzerla**, *Senior Policy Officer, Social Affairs, Eurocities. "Social Innovation at local level – examples from Eurocities"*

OUTLINE OF THE WORKSHOP: *The purpose of the Thematic Subsidiarity Workshops (TSW) is to direct the subsidiarity debate towards practical issues in policy making within specific sectors, i.e. those policy domains where decisions are mostly made at the local, regional or national levels and where the European Union does not have exclusive competences. This workshop will focus on social innovation and will aim to showcase how applying subsidiarity can produce excellent results in the field of social innovation. Our speakers will present concrete examples of policy making and implementation which show how applying the subsidiarity principle in the field of social innovation can provide adequate responses for achieving social cohesion at regional and local level in the present difficult economic situation.*

UNION EUROPÉENNE



Comité des régions



ORDRE DU JOUR

OPEN DAYS 2010 – ATELIER THÉMATIQUE SUR LA SUBSIDIARITÉ
"La cohésion sociale en temps de crise: des réponses innovantes aux niveaux local et régional"
Comité des régions, salle JDE 53, Bruxelles
Jeudi 7 octobre 2010, de 11 h 15 à 13 h.

Président: **M. Lucio Gussetti**, Directeur des travaux consultatifs, CdR

INTERVENANTS

- **M^{me} Henriette Van-Eijl**, *Chargée de mission, Politiques d'innovation, DG Entreprises et industrie de la Commission européenne. "L'innovation sociale ou comment la politique d'innovation peut renforcer les personnes, les entrepreneurs et la société."*
- **M. Luis María Ullibarri Martínez de Aguirre**, *Directeur d'innovation sociale, Innobasque, Agence basque pour l'innovation. "L'innovation sociale et les subventions: deux bonnes pratiques."*
- **M^{me} Nuria Mignone**, *Responsable des projets européens, province d'Alexandrie, Italie, attachée au président du comité thématique Cohésion sociale de l'Arc Latin. "L'expérience de la Province d'Alexandrie."*
- **M^{me} Silvia Ganzerla**, *Chargée de mission principale, Affaires sociales, Eurocities. "L'innovation sociale au niveau local – les exemples d'Eurocities."*

APERÇU DE L'ATELIER: *L'objectif des ateliers thématiques sur la subsidiarité est d'orienter le débat sur la subsidiarité vers des questions pratiques du processus politique dans certains secteurs spécifiques, soit les domaines politiques dans lesquels les décisions sont principalement prises aux niveaux local, régional ou national et par rapport auxquels l'Union européenne n'a pas de compétences exclusives. Cet atelier cible la question de l'innovation sociale et vise à montrer comment la subsidiarité peut produire d'excellents résultats dans ce domaine. Les intervenants présenteront des exemples concrets d'élaboration et de mise en œuvre des politiques, qui illustrent la façon dont l'application du principe de subsidiarité dans le domaine de l'innovation sociale peut renforcer la cohésion sociale aux niveaux régional et local dans la difficile situation économique actuelle.*